

[Text]

only have a housing shortage but they have a school shortage, because if 100 families move in it can mean anything from 400 to 600 more kids. In one place in particular people were moved into the growth area and the school that was built to take care of the next 10 years' needs was immediately blocked and they had to start building more schools.

At the Housing Committee yesterday I suggested to Mr. Andras that there might be a way to change the regulations whereby school boards could apply under CMHC to build schools. This is an inter-relationship between various departments. There are other problems which arise on transportation and recreation grounds. Have you thought of this? Has this arisen?

• 1550

Mr. Marchand: I think the situation you are discussing is one that was created by the old agreement between the provincial government and the federal government. Now we have a new agreement and I think it is a different concept. And I am inclined to believe that the situation you described will not be repeated. Of course, we would like to see those people move, if they decide to move, in the special areas where we can do all those things, even build schools if it is necessary, so we probably agree with what you saw.

It is true that certain resettlement areas are crowded, there is a shortage of houses and school facilities and so forth, but this is what we have been trying to correct. I do not think that this program has been in effect long enough to see if it is going to correct the situation, but I think it will.

Mr. Marshall: As long as you are aware of it.

I mentioned in the House an integrated development program submitted by the Province of Newfoundland. It arises out of Bonne Bay park, which is being looked after by the Department of Indian Affairs. The Province of Newfoundland has created a white paper and it is going to create a Shangrila if we follow what is in that paper. It is going to create not only the Bonne Bay park but two additional parks, it is going to create an all-weather highway from Deer Lake to St. Anthony, a distance of 265 miles, cultural centres and air strips. I would love to see this happen but what I am concerned about is that the people are being confused.

[Interpretation]

sion il n'y a pas simplement une pénurie de logements, mais aussi d'écoles, car si 100 familles déménagent cela peut représenter de 400 à 600 enfants dans un endroit notamment des gens se sont installés dans un centre en voie d'expansion où qui avait été bâti en prévision des besoins des dix prochaines années, était immédiatement bondée et il a fallu bâtir d'autres écoles.

J'ai laissé entendre à M. Andras hier au comité sur le logement qu'il y aurait peut-être une façon de modifier les règlements pour que les commissions scolaires puissent s'adresser à la Société centrale d'hypothèques et de logement pour construire des écoles. Il s'agit de rapports à établir entre les divers ministères. Il y a d'autres questions au sujet des terrains de loisirs et du transport. Y avez-vous songé? Est-ce que ces questions ont été soulevées?

M. Marchand (Langelier): Je pense que cette situation que vous décrivez a été créée par l'ancienne entente entre le gouvernement provincial et le gouvernement fédéral. Nous avons maintenant un nouvel accord fondé sur de nouveaux concepts, donc je suis porté à croire que cette situation dont vous avez parlé ne se répétera pas. Évidemment, si ces gens veulent déménager, nous voudrions qu'ils se déplacent vers des régions spéciales où on peut faire toutes ces choses et même bâtir des écoles s'il est nécessaire. Alors, je suis d'accord avec ce que vous avez décrit.

Il est vrai de dire que, dans certaines régions où l'on réinstalle la population, la population est trop nombreuse et il y a pénurie d'écoles et de logement, mais nous avons cherché à corriger la situation. Je ne pense pas que le programme ait été en vigueur depuis assez longtemps pour que que nous soyons certains de redresser la situation. Je suis d'avis que ce sera possible.

M. Marshall: J'ai parlé à la Chambre d'un programme de développement intégré présenté par le gouvernement de Terre-Neuve qui découle du Parc de Bonne Bay qui est relèvé du ministère du Nord canadien. Le Terre-Neuve a mis au point un Livre blanc et nous serons au pays des rêves si nous suivons toutes les recommandations. On veut créer deux parcs en plus de celui de Bonne Bay, un réseau routier de 265 milles de Deer Lake à St. Anthony et des centres culturels et des bandes d'aviation. Je voudrais bien que ça se réalise, mais je m'inquiète, les gens sont bouleversés.